
Consell Superior de Llengües d’Aragó 
 
Membres proposats per la Universitat de Saragossa: 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Javier Giralt Latorre, llicenciat en Filologia Hispànica i Director del Departament de 
Lingüística General i Hispànica de la Universitat de Saragossa.  Té treballs sobre 
l’estructura de la llengua catalana, dialectologia i onomàstica. Expert en llengües de 
trancisió. (Catalanoparlant). 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Francho Nagore Laín, doctor en Filologia Romànica, professor universitari, membre 
destacat del Consello d’a Fabla Aragonesa. És un dels investigadors històrics i il·lustrats 
de l’aragonès i interessat en la llengua catalana a l’Aragó. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
María Antonia Martín Zorraquino, lliceciada en Filología Romànica, catedràtica de 
llengua castellana a la Universitat de Saragossa. Va dirigir el primer estudi 



demolingúístic fet a la Franja, Estudio sociolingüístico de la Franja oriental de Aragón 
amb M. R. Fort, M. L. Arnal y J. Giralt. Té diversos treballs de recerca sobre el castellà. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Francisco Beltrán Lloris, professor d’Història Antiga de la Universitat de Saragossa i 
gran especialista en aquesta matèria. Ampli currículum sobre la romanització d’Aragó. 
A part dels estudis sobre el llatí, no es coneixen treballs sociolingüístics contemporanis, 
ni la seua posició sobre el català i l’aragonès a l’Aragó.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Luisa María Frutos Mejías, catedràtica d’Anàlisi Geogràfica. Geògrafa, d’ampli 
currículum, especialitzada en el desenvolupament rural, ús del sol i l’aigua i estructures 
agràries. El seu ventall de recerca no té res a veure amb la lingüística. 
 
 
 Comentari sobre la proposta a http://xarxes.wordpress.com:      
  
“La Universitat de Saragossa ha triat uns perfils que, per als qui tenen un coneixement 
expert en la matèria (Giralt, Nagore i Martín), podran acomplir sense dificultats un dels 
papers del Consell: decidir, a proposta d’algun ajuntament, sobre la “denominació de la 
seua modalitat lingüística, fonamentat en raons històriques, filològiques i 
sociolingüístiques”. Aquest tres membres podran resoldre sense dificultats la 
denominació i mapificació sociolingüística de la Franja i de l’aragonès. El que trobem a 
faltar per part de la Universitat són perfils adequats pel seu camp de treball per a  
l’assessorament en política lingüística, funció que la llei encomana a este Consell. La 
Universitat de Saragossa ha omplit els espais no filològics amb especialistes en la 
romanització i en geògrafa rural (Bletrán i Frutos). 
        El Consell de les Llengües hauria d’estar format per dos tipologies d’experts: 
d’una banda, filòlegs i lingüistes especialistes en l’estructura i la història del català i 
l’aragonès, i de l’altra, per experts en ciències socials relacionades amb la política 



lingüística: pedagogs que puguen assessorar en el desenvolupament de polítiques 
educatives per a l’alfabetització dels escolars, sociòlegs i politòlegs experts en l’estudi 
del contacte de llengües, els conflictes relacionats amb aquest contacte, en la substitució 
lingüística, la distribució funcional de les llengües, psicolingüistes per mesurar el 
desenvolupament de les polítiques d’aprenentatge de la llengua, experts en dret 
lingüístic per encabir les propostes en l’entramat legal aragonès… 
 
        De noms no en falten: Ramon Sistac ha treballat extensament sobre el català de la 
Franja, n’ha treballat els seus aspectes socials i és expert en les varietats de transició 
entre el català i l’aragonès, Juan Martínez Ferrer és un pedagog que va fer la seua tesi 
doctoral sobre la realitat sociolingüística del català i l’aragonès, Juli Pallarol deu ser ara 
mateix qui millor coneix l’entramat legal en dret lingüístic a Aragó, Artur Quintana és 
membre de les acadèmies de del Català i de l’Aragonès i coneix extensament 
l’estructura d’estes llengües, Josep Espluga és un sociòleg de la Franja que ha treballat 
en estudis qualitatius sobre les ideologies dels parlants sobre el català a la Franja, Àngel 
Huguet és un psicolingüista amb un extens currículum,… La Universitat de Saragossa 
ha limitat la seua tria dels representants del món acadèmic a gent que treballa a esta 
Universitat. Tot i que  gran part de l’estudi de la realitat sociolingüística no es fa a 
Saragossa, si no a altres Universitats. Si el món acadèmic no ha adequat la tria de 
membres a esta realitat, possiblement els perfils polítics seran encara més allunyats de 
l’estudi acadèmic de la realitat” 
 
 
Nota important:  
Segons informacions recents, M. A. Martín Zorraquino, F. Beltrán Lloris, L. M. 
Frutos Mejías, no han acceptat encara la proposta.  
 
 
 
Membres proposats pels grups polítics: 
 
(PSOE) 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Albert Moragrega Julián, alcalde de Beceit, guia cultural i empresari turístic del 
Matarranya. Fundador de l’empresa SENDA i expert en educació i interpretació 
ambiental als Ports de Beceit. (Catalanoparlant) 
 
(PSOE) 
 
 



 
Marta Marín Bráviz, periodista i escriptora d’Echo, professora d’aragonès/echo i 
adaptadora de textos a l’aragonès.  
 
(PAR) 
 

 
 
Enrique Badía Gràcia, alcalde de  Fonz, parla l’aragonès/ribagorçà i sembla proper a 
les tesis de les associacions contra el català 
 
(CHA) 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Nacho López Susín, llicenciat en dret, articulista i escriptor i fundador de Rolde de 
Estudios Aragoneses. Estudiós de l’aragonès. 
 
 
 
(IU)  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Chusé Raúl Usón, llicenciat en història i geografia, escriptor en aragonès, editor i 
estudiós d’aquesta llengua. 
 



Nota: 
 
L’únic catalanoparlant dels proposats pels grups polítics és l’Albert Moragrega. 
 
 
 
Membres proposats pel Govern d’Aragó:
 
La proposta  del Govern hauria de tenir molt en compte la circumstància del poc pes del 
català als altres terços, per tant, s’hauria de compensar amb els seus nomenaments.  


